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Realizátory aktivit v rámci Týdne náhradního rodičovství jsou neziskové organizace, které
pěstouny doprovázejí a zároveň poskytují poradenství zájemcům o náhradní rodinnou péči.
 Jednou z těchto organizací je Rodina v centru, z.ú. z Nového Boru, se kterou vám přinášíme
poslední rozhovor.

Představte ve zkratce, jak vaše organizace pracuje s pěstouny, jaké služby jim poskytuje a jak
se na Vás mohou obrátit.

Rodina v centru je nestátní nezisková organizace, která působí v Novém Boru od roku 2005. V
pěstounském středisku pomáháme pěstounům vytvořit pro děti bezpečný domov. Pěstouny
respektujeme a posilujeme kontakt dětí s biologickou rodinou. Biologické rodiče nesoudíme.
Bereme je takové, jací jsou. Společně s pěstouny a vlastními rodiči hledáme to nejlepší řešení
pro dítě. To je základ naší práce. Děti, které zažily odmítnutí rodičů, si nesou trauma do života.
Mnohdy je to těžké a děti se chovají pro okolí nepochopitelně. A v takových situacích
pomáháme. Vážíme si toho, co pěstouni dělají. My jim předáváme naši zkušenost i odborné
znalosti.

Pokud to mám říct konkrétně, pěstounským rodinám pomáháme zajistit doučování,
doprovázíme je na úřady, do škol, na soudy. Poskytujeme prostory a pomáháme při kontaktech
s biologickými rodiči, příbuznými atd. Pořádáme pobytové akce pro děti, zajišťujeme nabídku
vzdělávacích akcí pro pěstouny i děti. Pomáháme zajistit nárazové hlídaní dětí v případě
nenadálých a výjimečných situacích. V případě potřeby zajišťujeme konzultace s psychology,
terapeuty a dalšími odborníky. Služby jsou financovány z příspěvku na výkon pěstounské péče
poskytovaného Ministerstvem práce a sociálních věcí.



Pracujeme s pečujícími a s lidmi v evidenci OSPOD (orgánu sociálně-právní ochrany dětí), nebo
těmi, kteří jsou odpovědní za výchovu (biologičtí rodiče a jiné formy náhradní péče), dále pak
se zájemci o náhradní rodinnou péči z řad široké veřejnosti a s dětmi, které jsou v obtížné
situaci. Služby poskytujeme v prostorách Komunitního centra v Nemocniční ulici v Novém
Boru. Kontakty na pracovníky jsou na webových stránkách www.rodinavcentru.cz.

 

Proč jste se přidali do kampaně MÍT DOMOV A RODINU “Samozřejmost nebo vzácnost”?

Chceme, aby děti, které z různých důvodů nemohou vyrůstat ve své biologické rodině, měly
možnost najít rodinu náhradní. Kampaň „ Mít domov a rodinu“ je skvělá příležitost, jak zvýšit
veřejné povědomí o tom, že je stále mnoho dětí, které ještě nemají svoji náhradní rodinu.

 

V čem je podle vás pěstounská péče nejvíce přínosná?

Největší přínos vidíme v tom, že děti v pěstounské péči mohou vyrůstat v rodině stejně jako jiné
děti a zároveň nemusí ztratit nebo zpřetrhat kontakt s biologickou rodinou. Když se dítě
nepotkává se svými rodiči, je plné domněnek a otázek. Kontakt s vlastními rodiči dává dětem
pevnou půdu pod nohama. Vědí, kdo jsou a daří se jim smířit se se svojí situací.

Základem pěstounské péče je výhledový návrat dítěte do původní rodiny. Čeká se na období,
kdy se původní rodině podaří dát vše potřebné a pro dítě důležité do pořádku, aby se dítě mohlo
vrátit domů, do funkční rodiny, kde bude prospívat. Máme s tím zkušenost. Někdy se to povede,
jindy to není dlouhodobě funkční. Pro dítě je však důležité zažít, že se rodiče snažili, že mají
zájem. To je pro budoucí vývoj dítěte pozitivní, i když bolavé.

Děti, o které se nemohou starat ani rodiče, ani příbuzní, žijí v normální funkční rodině, u
pěstounů, kteří jim pomáhají překonávat a zpracovávat životní traumata a překážky. Zároveň
podporují děti a pomáhají jim navazovat kontakt s rodinou původní. Zažíváme společně s
dětmi, jak je pro ně důležité, obzvlášť v období dospívání, mít možnost zeptat se biologických
rodičů na otázky pro ně důležité. Je jedno, jestli osobně, písemně nebo telefonicky, ale je tu
rodič a dítě má možnost ho kontaktovat.

Naším velikým přáním je, aby bylo tolik pěstounských rodin, kolik je dětí, které nemají svojí
rodinu. Aktuálně je velký počet dětí bez rodin, ale malý počet rodin, které by takové děti přijaly.

 

Děkujeme za rozhovor.


